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Twee jaar afwezigheid vanwege de coronapandemie was een belangrijke reden om de 

Schervendag LWAOW, gebruikelijk in januari, op zaterdag 1 oktober 2022  te houden. 

Ondanks de afwijkende datum kwamen ruim 45 vrijwilligers in de natte archeologie voor een 

interessant programma bijeen in het Archeologisch Diensten Centrum in Amersfoort. 

In zijn openingswoord noemde voorzitter Jeroen ter Brugge het bij elkaar komen op de 

jaarlijkse Schervendag belangrijk voor de samenwerking en uitwisseling van ervaring van 

vrijwilligers, wat zeker in stand gehouden moet worden.  

 

Michiel Bartels opende de rij van sprekers met zijn voordracht ‘Drijfhout, deining en 

dadendrang’. In zijn verhaal ging hij in op het wel en 

wee van meer dan vijftig jaar duiken op de wrakken 

rond Texel. Het duiken heeft geleid tot veel kennis 

over de lading van schepen en de scheepvaart uit de 

tijd dat de Reede van Texel een belangrijke 

ankerplaats in de Gouden eeuw was. Tot ca. 1934 

zijn ook veel schepen door diverse oorzaken daar 

gezonken. Door de instabiele bodem (zand) en sterke 

stroming zijn vele wrakken in de bodem verdwenen. 

Diverse processen verstoren de ondergrond wat een 

aanslag op het behoud van ons maritiem erfgoed 

betekent. Als belangrijke verstoorder kan ook de 

toename van sportduikers genoemd worden, maar 

ook vanaf de zijde van de overheid ontbrak het aan 

het geven van duidelijke richtlijnen hoe om te gaan 

met een belangrijk maritiem gebied. Vanuit de 

duikgroepen is door de jaren heen met wisselend 

succes getracht tot samenwerking met de overheid te 

komen. Dit heeft geleid tot veel wantrouwen en ruzie 

tussen goedwillende duikgroepen en het niet naleven van de afspraken. 

Vanaf 2012 zet zich een kentering in als Texelse amateurarcheologen hun vondsten in 

bruikleen in museum Kaap Skil tentoonstellen. Keerpunt is 2015 als sportduikers het 

Palmhout wrak hervinden en vondsten daaruit de overheid aanleiding geven om met beleid en 

regels voor amateurarcheologen te komen. Snel werkt het niet. De focus van de overheid ligt 

op het buitenland (VOC-schepen) terwijl in eigen land het erfgoed nog steeds geen aandacht 

krijgt. Er valt nog veel te doen. Met een reactie van amateurarcheologen op de invoering van 

de Erfgoedwet (2016) komt er enige beweging in de regelgeving.  

Het is te hopen dat de komende jaren de maritieme archeologie in Nederland zich ontwikkeld 

naar een verantwoorde, goed gecoördineerde en inhoudelijk sterke discipline. Het doel moet 

zin om de kennis van ons maritiem erfgoed te vergroten, dit uit te dragen en zoveel mogelijk 

het behoud ervan te borgen. Hij beëindigd zijn betoog met de opmerking dat leden van de  

LWAOW daar een goede bijdrage aan kunnen  geven. 

 

Na Michiel Bartels was het woord aan Jorn Smit (student RUG) en Ernst Jongejan (actief lid 

LWAOW en STIMON) met hun onderzoek over ‘Boeiankers in de voormalige Zuiderzee’. 

Jorn nam het eerste deel voor zijn rekening en begon het verhaal over de vondst van een 

zware ankersteen bij het bouwrijp maken van terrein in de Wieringermeer. Uit oude kaarten 

bleek de ankersteen in een vaarroute bij het voormalig eiland Wieringen dienst te hebben 



gedaan. Deze vondst was aanleiding voor hem onderzoek naar het gebruik van vorm van de 

betonning op de voormalige 

Zuiderzee en Waddenzee te 

doen.  

Een eerste melding van 

betonning van vaarroutes is 

van 1323. In de voormalige 

Zuiderzee werd de 

betonning bij het eiland 

Wieringen 

achtereenvolgens verzorgd 

door de steden Amsterdam 

en Enkhuizen en later vanaf 

1820 door het Loodswezen 

als onderdeel van het 

Ministerie van oorlog. Uit 

zijn onderzoek blijkt ook 

een ontwikkeling in 

samenstelling van de 

Jorn Smit bij zijn presentatie over de ankerstenen betonning.                 te zijn. Voor de  

                                                                                                          ankerstenen van grote 

veldkeien in de middeleeuwen naar Bentheimer zandsteen en Arduin uit België naar 

betonblokken in de huidige tijd. Op de oude  ankerstenen zijn verschillende merktekens 

aangetroffen waarvan de betekenis niet achterhaald kon worden. Uit sonarverkenningen zijn 

tot eind 2022 nog 565 oude verankeringen op de bodem van de Waddenzee aangetroffen die 

verder onderzocht zullen worden. 

Vervolgens nam Ernst Jongejan het tweede deel voor zijn rekening met het verhaal van zijn 

vondst in 2021 van een ankersteen met ketting en ton tussen de Vlieter en de Wieringer Vlaak  

De vondst werd gedaan tijdens een verkennend sonaronderzoek rond voormalige 

scheepvaartroutes ten oosten van Wieringen. Het sonarbeeld gaf aanleiding tot een 

duikverkenning die door het zeer slechte zicht onder water op gevoel werd uitgevoerd. Het 

geheel, ton met ketting 

en ankersteen, was 

begroeid met de 

driehoekmossel 

(Dreissena).  Onder de 

laag mossels werd een 

houten ton aangetroffen 

waarin zich meerdere 

gaten bevonden. Uit 

historisch onderzoek 

bleek dat de boei gelegd 

is bij de in maart 1882 

gezonken tjalk de Jonge  

Downscan van de ankersteen, ketting en ton. (afb:Ernst Jongejan).             de Pieter van schipper  

                                                                                                                Johannes de Waard. De 

boei is waarschijnlijk in de winter van 1884/1885 door ijsgang verloren gegaan en is er geen 

poging gedaan het geheel te bergen.   

 



Na een korte koffie- en theepauze nam Jeroen ter Brugge het woord voor een toelichting op 

het Beleidsplan 2022- 2026. In de toelichting gaf hij aan dat het beleid er op gericht is naast 

onderzoek, behoud en beheer zich blijvend zal richten op deskundigheidsbevordering om 

daarmee een bijdrage te leveren aan de kennis van ons maritiem erfgoed. Als 

aanvulling/wijziging op het vorige plan noemde hij dat ook aandacht besteed zal worden aan 

de maritieme landarcheologie. Gelet op vele ontwikkelingen wees hij op de wenselijkheid van 

bestuursuitbreiding. Afsluitend sprak hij de wens uit dat komende ontwikkelingen 

vrijwilligers de mogelijkheid biedt een bijdrage aan onze maritiem erfgoed kan blijven 

leveren.  

 

Na de lunch, met na twee jaar weer met een Schervendag kroket, was het woord aan Arie 

Pappot over datering en herkomstbepaling van koper en brons in archeologische objecten. 

Koper en brons waren in historische tijden belangrijke metalen die op velerlei manieren 

toepassing vonden. Amsterdam was in vroeger tijden een belangrijk handelscentrum voor 

doorvoer van koper. Veel 

gegevens hierover zijn in de 

Sontregisters terug te vinden. In 

Nederland was al vroeg het 

gebruik van koperen muntgeld 

ingevoerd.  

Met gebruikmaking van 

chemische analyses zijn in de 

periode 1500 - 1800 veel koperen 

objecten gedateerd. Met die 

gegevens is een databank opgezet 

waarmee nu koper op eenvoudig 

kan worden gedateerd en daarbij 

kan ook aangegeven worden uit 

de regio van  herkomst van het 

Arie Pappot met zijn bijdrage over herkomstbepaling van koper.  kopererts. Een duidelijk  

                                                                                                 voorbeeld hierin is de in Ouddorp 

gevonden koper baar waarvan analyse als herkomst Marktbrunnen in Goslar en gedateerd 

1100 – 1300. In maritieme vindplaatsen worden veel koperen en  bronzen objecten 

aangetroffen. Aan het eind van zijn voordracht stelde Arie voor in een workshop vondsten te 

willen dateren.        

 

Een tweede duo presentatie was van Feiko Riemersma en Hans van der Weide over PAN 

Maritiem. Na een korte inleiding over het project werd een overzicht gegeven van ingevoerde 

wrakken (ensembles) en vondsten. Er zijn nog enkele hobbels te nemen ten aanzien van de 

opname van vondsten gedaan voor de invoering van de Erfgoedwet, maar beide verwachten 

dat die binnenkort opgelost zullen worden. Momenteel wordt gewerkt aan een handleiding 

voor het invoeren van gegevens, zodat meerdere wrakbeschrijvingen in PAN opgenomen 

kunnen worden. 

 

Laatste gastspreker was Jurien Moree (archeologie Rotterdam) over de punter van Rotterdam.  

Bij de aanleg van de spoortunnel n de bouw van de Markthallen werd een archeologisch 

vooronderzoek uitgevoerd. Uit grondboringen bleek dat de oevers van e Rotte in de loop van 

de jaren zes keer was op gebouwd. In de eerste oevers werden restanten van een 11de eeuwse 

boerderij aangetroffen. Ter plaatse van de te maken spoortunnel werden delen van  een houten  



sluis aangetroffen. In de loop van de Rotte werd het wrak van een punter, lang 6 meter 

gevonden. Uit dendrochronologisch onderzoek kan die gedateerd worden op 1269 +/- 8 jaar. 

Uit historisch onderzoek bleek dat ter plaatse een  dam in de Rotte is aangelegd waarop 

bebouwing heeft plaats gevonden. Hieruit kan de geconcludeerd worden Rotterdam rond 1275 

ontstaan is. In het ondergronds treinstation zijn de restanten van de paalfundering van de sluis 

in het plafond opgenomen en geven het zichtbare bewijs van de oude oever van de Rotte. 

 

Na een korte koffie- theepauze was er aandacht voor Langs de meerpalen, waarin leden in het 

kort uitleg geven over recent uitgevoerde activiteiten of opgedane ervaringen bij onderzoeken 

Peter Seinen de spits af met zijn verhaal over het wrakmelding langs de Maas bij Dreumel. 

Aankondiging door Jeroen ter Brugge van Peter Seinen op zijn reeds ingenomen spreekgestoelte.  
 

Door een inschattingsfout was de archeologische verwachting van te ontginnen gebied laag. 

Door diverse zoekers en detectoramateurs werden en opmerkelijke vondsten gedaan die er toe 

leiden dat er een uitgebreid onderzoek plaatsvond. Uiteindelijk werd er actie ondernomen 

waarbij de stichting Mergor in Mosam een scheepswrak lokaliseerde en het onderzoek uit 

mocht voeren. In het weggebaggerde talud werd op aangepaste manier gewerkt. Peter besloot 

zijn bijdrage met de opmerking dat het bedrijven van maritieme archeologie door vrijwilligers 

zich vaak kenmerkt door aangepaste werkwijzen.  

 

Anne van Nijf heeft in 2021 als niet-duiker aan de basiscursus deelgenomen. Als freelance    

adviseur omgevingsmanagement is ze betrokken bij (rijks) infraprojecten, vaak, in groot open 

water waar een archeologisch vooronderzoek in de voorbereiding aan de orde komt. De 

cursus zo stelde gaf haar genoeg inzicht hoe ze vanuit adviseurschap hier een bijdrage aan kan 

geven. De praktijkdagen bij Spakenburg heeft ze als niet duiker als zeer leerzaam ervaren. 

Vanuit haar kano kon heeft ze voor het onderzoek de nodige hand- en spandiensten kunnen 

leveren. Ze adviseert niet-duikers, geïnteresseerd in de maritieme historie, adviseren aan de 

cursus deel te nemen. 

 

Klaas Wiersma gaf een overzicht van de vorderingen van het onderzoek naar het vergaan van 

schepen tijdens de Ramp van Moddergat in 1883 en de Ramp van Wierum in 1893. Voor dit 

onderzoek worden na verkregen informatie van vissers een sonarsurvey uitgevoerd. Die 

leiden niet naar mogelijke wrakdelen van de in 1883 verdwenen schepen maar vaak wel 



andere vondsten, waaronder delen van neergestorte vliegtuigen in WO 2. Klaas sloot zijn 

presentatie af met een overzicht van reeds onderzochte posities.   

 

Kirsten Pollé sloot de rij in Langs de meerpalen met aandacht voor het het onderzoek in 

Hoornse Hop naar aanwijzingen over de slag op de Zuiderzee. Met collega studenten heeft ze 

een inventariserend onderzoek 

in het Hoornse Hop aangemeld 

voor het 13 Provinciën project 

2022. Komend jaar zal meer 

aandacht aan de wrakken i het 

Hoornse Hop besteed worden.  

 

Voordat Jeroen de bijeenkomst 

afsloot vroeg hij Willem de 

Rhoter naar voren te komen. 

Willem was vanaf 2015 lid van 

het bestuur waarin hij met 

Liselore de dagen waarop de 

basiscursus plaats vonden in 

goede banen leidde. In  het 

bestuur heeft hij op passende t 

Jeroen bedankt Willem de Rhoter voor zijn bijdrage aan de LWAOW. bijdrage geleverd aan de  

                                                                                                   uitvoering van diverse 

projecten. Jeroen bedankte hem voor zijn het beschikbaar stellen van de tijd en zijn bijdrage 

aan het bestuur. 

 

Aansluitende bedankte hij sprekers voor hun bijdrage en merkte op dat ondanks de 

ongebruikelijke tijd in het jaar teruggekeken kan worden op een interessante en leerzame 

Schervendag 2022.  

Zoals gebruikelijk werd de bijeenkomst afgesloten met een hapje en drankje waarbij 

aanwezigen met elkaar nog wat konden napraten en afspraken voor het komende seizoen 

werden gemaakt. 
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